

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****短链支化聚乙烯的合成与表征**薛英楠^{1,2}, 王艳辉², 刘枫², 李杨¹, 唐涛²1. 大连理工大学化工学院高分子材料系, 大连 116012;
2. 中科院长春应用化学研究所, 高分子物理与化学国家重点实验室, 长春 130022**摘要:**

合成了两类结构明确的乙烯共聚物, 通过FTIR, GPC, ¹H NMR和¹³C NMR表征了产物的分子结构, 分别研究了分子量和短链支化含量对两类共聚物结晶性能的影响。采用阴离子聚合制备分子量(M_w)20000~110000、分子量分布为1.1的1,2-结构摩尔分数为7%左右的聚丁二烯。加氢反应后得到乙烯/1-丁烯模型共聚物的熔点和结晶度随着分子量的增加而下降。采用茂金属催化剂Et[Ind]₂ZrCl₂催化乙烯与1-己烯共聚合, 制备分子量为100000左右, 共聚单体摩尔分数为0~5.5%的乙烯/1-己烯共聚物, DSC结果表明其熔点和结晶度随着共聚物中1-己烯含量的升高而降低。

关键词: 阴离子聚合; 加氢; 茂金属催化剂; 分子量; 短链支化**Synthesis and Characterization of Short-chain Branched Polyethylene**XUE Ying-Nan^{1,2}, WANG Yan-Hui², LIU Feng², LI Yang¹, TANG Tao^{2*}1. School of Chemical Engineering, Dalian University of Technology, Dalian 116012, China;
2. State Key Laboratory of Polymer Physics and Chemistry, Changchun Institute of Applied Chemistry, Chinese Academy of Science, Changchun 130022, China**Abstract:**

Two kinds of ethylene copolymers with controllable structures were synthesized and the molecular parameters were characterized by FTIR, GPC, ¹H NMR and ¹³C NMR systematically. Effects of molecular weight(M_w) and the content of branched short chains on the crystalline properties of the resultant ethylene copolymers were investigated by DSC, respectively. First, polybutadienes with M_w ranging from 20000 to 110000, low polydispersity index(PDI=1.1) and almost the same content of vinyl (molar fraction about 7%) were synthesized by anionic polymerization. After hydrogenation, the melting point and crystallinity of the obtained model ethylene/1-butene copolymers decreased with the increase in M_w of the copolymers. Second, ethylene/1-hexene copolymers with about M_w 100000 and of 0~5.5% 1-hexene were prepared by copolymerization of ethylene and 1-hexene via metallocene catalyst Et[Ind]₂ZrCl₂. DSC results show that the melting point and crystallinity of the ethylene copolymers decrease with the increase of the content of 1-hexene.

Keywords: Anionic polymerization; Hydrogenation; Metallocene catalyst; Molecular weight; Branched short chain

收稿日期 2009-01-08 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20734006, 50525311, 50621302)资助.

通讯作者: 唐涛, 男, 博士, 研究员, 博士生导师, 主要从事高分子化学与材料研究. E-mail: ttang@ciac.jl.cn

作者简介:

参考文献:

[扩展功能](#)[本文信息](#)[Supporting info](#)[PDF\(475KB\)](#)[\[HTML全文\]](#)[\({\\$article.html_WenJianDaXiao} KB\)](#)[参考文献\[PDF\]](#)[参考文献](#)[服务与反馈](#)[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)[Email Alert](#)[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)[本文关键词相关文章](#)[阴离子聚合; 加氢; 茂金属催化剂;
分子量; 短链支化](#)[本文作者相关文章](#)[PubMed](#)

[2]Paula M., Wood A., John M. D.. Macromolecules
[J], 2000, 33: 7489—7499

[3]Paula M., Wood A., John M. D.. Macromolecules
[J], 2000, 33: 7481—7488

[4]Hong H., Zhang Z. C., Chung T. C. M., et al.. J. Polym. Sci., Part A: Polym. Chem.
[J], 2007, 45: 639—649

[5]Piel C., Starck P., Seppala J. V., et al.. J. Polym. Sci., Part A: Polym. Chem.
[J], 2006, 44: 1600—1612

[6]Pan L., Liu Y. G., Zhang K. Y.. Polymer
[J], 2006, 47: 1465—1472

[7]Bensason S., Minick J., Moet A., et al.. J. Polym. Sci., Part B: Polym. Phys.
[J], 1996, 34: 1301—1315

[8]Hahn S. F.. J. Polym. Sci., Part A: Polym. Chem.
[J], 1992, 30: 397—408

[9]Wu Z., Grubbs R. H.. Macromolecules
[J], 1994, 27: 6700—6703

[10]Randall J. C.. Rev. Macromol. Chem. Phys.
[J], 1989, C29: 267—278

[11]Clague A. D. H., Van Broekhoven J. A. M., Blaauw L. P.. Macromolecules
[J], 1974, 7: 350—354

[12]Crist B., Williams D. N.. J. Macromol. Sci.-Phys.
[J], 2000, B39(1): 1—13

[13]Quijada R., Dupont J., Miranda M. L., et al.. Macromol Chem. Phys.
[J], 1995, 196: 3991—4000

[14]D'Agnillo L., Soares J. B. P., Penlidis A.. Macromol. Chem. Phys.
[J], 1998, 199: 955—962

[15]PENG Ya(彭娅), FU Qiang(傅强), LIU Jie-Ping(刘结平), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)
[J], 2002, 23(6): 1184—1185

[16]Galland G. B., Quijada R., Mauler R. S., et al.. Macromol. Rapid Commun.
[J], 1996, 17: 607—613

本刊中的类似文章

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题
1	2024-01-15	张三	zhangsan@example.com	关于文章[15]的评论